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الخلصة

 الغرض من هذه الدراسة هو تسليط الضوء على مجال الوقاية من الشععاع فى الطب النووى ، لللا
 له من أهمية ، وللاحظتنا للضعف الواضللح فللى تطللبيق برامللج الوقايللة فللى مراكللز الطللب النللووى
 الختتلفة وعدم الهتمام بها من قبل الختتصي . لهذا و ذاك ظهلرت الحوجلة لتقييلم مسلتوى تطلبيق
 برامج الوقاية الشععاعية فى أقسام الطلب النلووي فلى السلودان، وتلم اختيلار قسلم الطلب النلووى

بالركز القومي  للعلاج  بالشععة والطب النووي بالخترطوم كمثال .

 قسمت الدراسة لربعة أبللواب رئيسللية، البللاب الول عبللارة عللن مقدمللة عللن الطللب النللووى
 ,والختطة الت اعتمد عليها الباحث .و شعمل البللاب الثللاني دراسللة نظريللة شعللاملة لكللل أسللس الوقايللة

 القواني و اللوائح الطبقة  فى أقسام الطب النووي . و لا كللانت هيئللة الطاقللة الذريللةو الشععاعية 
 العالية هي الشرع الول لكل هذه اللوائح والقواني، فقللد كللانت إصللداراتها هللي الصللدر الرئيسلل

لكل الدراسة النظرية لهذا البحث، كما تمت عملية التقييم تبعا لتوصياتها .

 الباب الثالث تناول طرق البحث والتمثلة فللى تقييللم مسللتوى الوقايللة الشعللعاعية فللى قسللم
 الطللب النللووى بللالركز القللومي للعلاج  بالشعللعة والطللب النللووى بللالخترطوم، والللذي أسللتختدم فيلله
 التفتيش النظري بأسختدام نموذج  الهيئة العالية للطاقللة الذريللة للتفللتيش،مللع الخللذ فللى العتبللار
 توصيات الجهات العالية الختتصة والت تم ذكرها فى الباب الثاني من الدراسللة كأسللاس مرجعللي
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 لعملية التقييم . كما تم أستختدام الستبيان للعاملي فى الجال لزيادة الدقة فى التقييللم . بعللد ذلللك
تمت عملية التحليل وأستختلاص  النتائج ومناقشتها فى الباب الرابع كختلاصة لهذا العمل . 

 اسللتنادا إلللى النتائللج التحصللل عليهللا وبعللد مناقشللتها  وضللح أن مسللتوى الوقايللة مللن
 الشععاع فى مراكزنا يحتاج  لبعض الهتمام والتطللوير، و اسللتنادا الللى ذللك تللم وضللع القتحلات
 والتوصيات الت من شعأنها أن تساعد فى تحسي مسللتوى الوقايللة مللن الشعللعاع فللى أقسللام الطللب

النووى بالسودان .

Abstract

This study aimed to review and evaluate the status of radiation protection at nuclear medicine 

departments in Sudan. Because of the need for such programs to be implemented at these 

departments, the present study discussed the basic aspects of radiation protection depending 

on international standards, using the radiation isotopes center Khartoum as a sample. 

The study is divided into four chapters.  The first one is proposal and introduction to the 

study. The second chapter covers the literature review for all radiation protection programmes. 

The IAEA articles are our source for this.
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Chapter three deal with the research methods by evaluate the radiation protection in the 

nuclear medicine department in RICK in which we used the simulated inspection using the IAEA 

inspection form for this purpose with a consideration of all international recommendations which 

are  discussed in  chapter  two of  these research in  order  to  use its  as  a  reference  for  the 

evaluation process. Worker questionnaire was also used in this chapter for more accuracy of 

evaluation result. Discussion regarding the evaluation results was done in chapter four.

Reviewing  the  status  of  radiation  protection  in  nuclear  medicine  departments  in  the 

country it was observed that there is a need to improve the radiation protection programs. In 

order to develop the implementation of radiation protection program in our departments we put 

some recommendations at the end of this study.

BSS: International Basic Safety Standards for Protection against Ionizing Radiation and for the 
Safety of Radiation Sources. Safety Series No.115, IAEA, Vienna (1996).

BE: Binding Energy

CT: Computed Tomography 

DNA: Deoxyribonucleic  Acid

EC: Electron Capture

HVL: Half Value Layer 

IC: Internal Conversion

ICRP: International Commission on Radiological Protection 

ILO: International Labour Office

ISO: International Organization for Standardization

IT: Isomeric Transition

KE: Kinetic Energy

LET: Linear Energy Transfer 

MeV: Mega Electron Volt

MRI: Magnetic Resonance Imaging  

PET: Positron Emission Tomography

QA: Quality Assurance

QC: Quality Control 

RIA: Radionuclide Immune Assay 

RICK: Radiation Isotopes Center ( Khartoum)

RPO: Radiation Protection Officer.

SGRDC: Specific Gamma Ray Dose Constant

SI: International System of Units
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SPECT: Single Photon Emission Computed Tomography  

TLD: Thermo Luminescent Dosimeter

TVL: Tenth Value Layer 
WHO: World Health Organization
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